

# Многофункциональные центры на территории Западной Сибири

Т.В. Губарева<sup>a</sup>, Е.А. Слепнева<sup>b</sup>, А.С. Тихонова<sup>c</sup>

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

<sup>a</sup>[tvgbratsk@mail.ru](mailto:tvgbratsk@mail.ru), <sup>b</sup>[kafgmu@brstu.ru](mailto:kafgmu@brstu.ru), <sup>c</sup>[elena121093@mail.ru](mailto:elena121093@mail.ru)

Статья получена....., принята.....

*Рассмотрены основные направления административной реформы в Российской Федерации. Проведено исследование направлений информатизации органов государственного управления в сфере развития многофункциональных центров, расположенных на территории Западной Сибири. Проанализированы состояние предоставления государственных услуг, а также перспективы развития сети многофункциональных центров на территории Новосибирской и Кемеровской областей.*

**Ключевые слова:** административная реформа, информатизация, государственные и муниципальные услуги, многофункциональный центр, территория, структура многофункционального центра.

## Multipurpose centers in Western Siberia territory

T.V. Gubareva<sup>a</sup>, E.A. Slepneva<sup>b</sup>, A.S. Tikhonova<sup>c</sup>

Bratsk State University, 40 Makarenko St., Bratsk, Russia

<sup>a</sup>[tvgbratsk@mail.ru](mailto:tvgbratsk@mail.ru), <sup>b</sup>[kafgmu@brstu.ru](mailto:kafgmu@brstu.ru), <sup>c</sup>[elena121093@mail.ru](mailto:elena121093@mail.ru)

Received....., accepted

*The main directions of administrative reform in the Russian Federation have been considered. Research of the directions of informational support among state administrative bodies in the sphere of development of multipurpose centers, located on Western Siberia territory, has been carried out. The condition of providing state services and perspectives for the development of a network of multipurpose centers in Novosibirsk and Kemerovo Regions, have been analyzed.*

**Keywords:** administrative reform, informational support, state and municipal services, multipurpose center, territory, multipurpose center structure.

## Многофункциональные центры предоставления государственных услуг в Иркутской области и Республике Бурятия

Т.В. Губарева<sup>a</sup>, Д.К. Кадиржанова<sup>b</sup>, А.Л. Мещеряков<sup>c</sup>

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

<sup>a</sup>[tvgbratsk@mail.ru](mailto:tvgbratsk@mail.ru), <sup>b</sup>[skydarina2012@yandex.ru](mailto:skydarina2012@yandex.ru), <sup>c</sup>[gmu@brstu.ru](mailto:gmu@brstu.ru)

Статья получена 16.03.2014, принята 18.05.2014

*Рассмотрены основные направления административной реформы в Российской Федерации в сфере информатизации органов государственного и муниципального управления в связи с развитием многофункциональных центров по предоставлению государственных и муниципальных услуг. Изучен комплекс мер государственного уровня, которые активно реализуются исполнительными органами власти с целью повышения качества и доступности, устранения проблем при оказании государственных услуг. Проанализирована практика предоставления государственных услуг на территории Восточной Сибири. Рассмотрено развитие сети многофункциональных центров на территории Иркутской области и Республики Бурятия.*

**Ключевые слова:** административная реформа, информатизация, многофункциональный центр, государственные и муниципальные услуги, территория, Иркутская область, Республика Бурятия.

# Multipurpose centers for providing state services in Irkutsk Region and the Republic of Buryatia

T.V. Gubareva<sup>a</sup>, D.K. Kadirzhanova<sup>b</sup>, A.L. Meshcheryakov<sup>c</sup>

Bratsk State University, 40 Makarenko St., Bratsk, Russia

[atvgbratsk@mail.ru](mailto:atvgbratsk@mail.ru), [bskydarina2012@yandex.ru](mailto:bskydarina2012@yandex.ru), [cgmu@brstu.ru](mailto:cgmu@brstu.ru)

Received....., accepted

*The article considers the main directions of administrative reform in the Russian Federation in the sphere of informational support among state and municipal administrative bodies in connection with the development of multipurpose centers for providing the state and municipal services. Series of the state-level measures, implemented strongly by executive authority to improve the quality of rendering, availability and elimination of problems when providing state services, have also been studied. The condition of providing state services on the territory of Eastern Siberia has been analyzed. Development of a network of multipurpose centers on the territory of Irkutsk Region and the Republic of Buryatia has been considered.*

**Keywords:** administrative reform, informational support, multipurpose center, state and municipal services, territory, Irkutsk Region, Republic of Buryatia.

# Формы реализации механизмов трансфера инновационных научных достижений

А.М. Патрусова

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

[mit@brstu.ru](mailto:mit@brstu.ru)

Статья получена 13.03.2014, принята 16.05.2014

*Одним из приоритетных направлений социальной и экономической политики в период 2013-2020 гг. является интеграция науки, образования и бизнеса. В статье предложены основные формы реализации передачи, или трансфера, инновационных научных достижений в бизнес и иные сферы деятельности человека: центр трансфера технологий; бизнес-инкубатор; федеральный центр коллективного пользования научным оборудованием; технопарк; технико-внедренческая особая экономическая зона. Основной целью трансфера является коммерциализация инновации или какой-либо иной научно-технической разработки. Раскрыты формы реализации механизмов трансфера инновационных научных достижений на предприятия. Обозначена цель каждой формы рассмотренных механизмов, указаны субъекты и объекты трансфера. Выявлены внутренние и внешние факторы трансфера технологий; проблемы инертности интеграции науки, образования и бизнеса. Доказана необходимость управления субъектами трансфера, участвующими в процессе трансфера технологий, обеспечивающего интеграцию образования, науки и бизнеса.*

**Ключевые слова:** трансфер, инновация, исследования, технологии.

# Forms of realization of transfer mechanisms of innovative scientific achievements

A.M. Patrusova

Bratsk State University, 40, Makarenko St., Bratsk, Russia

[mit@brstu.ru](mailto:mit@brstu.ru)

Received 13.03.2014, accepted 16.05.2014

*One of the priority directions of social and economic policy during 2013-2020 is integration of science, education and business. The article deals with the main forms of realization of transfer of innovative scientific achievements into business and other fields of human activity such as technology transfer center; business incubator; federal center of the shared use of scientific equipment; technology park; technology development special economic zone. The main objective of transfer is to commercialize innovations or any other scientific and technical development. Forms of realization of transfer mechanisms of innovative scientific achievements on business organizations have been shown. The purpose of each form of the mechanisms under consideration has been emphasized, subjects and objects of transfer have also been specified. Internal and external factors of technology transfer and problems of inertness of integration of science, education and business have been revealed. The necessity of managing transfer subjects, participating in technology transfer process and providing integration of education, science and business has been proved.*

**Keywords:** transfer, innovation, research, technologies.

## Методология экономического исследования

В.А. Ипатова

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

Ipava@mail.ru

Статья получена 07.04.2014, принята 17.05.2014

*В статье рассматриваются интеграционные процессы в современной науке как ответ на потребности научного мира в повышении качества научных исследований о сложных динамично развивающихся объектах, что обусловило необходимость появления специальных наук-интеграторов. Описываются теоретические основы интеграции, ее технология и методы.*

**Ключевые слова:** метод, методология, системный анализ, интеграция наук о труде.

## Methodology of economic research

V.A. Ipatova

Bratsk State University, 40 Makarenko St., Bratsk, Russia

Ipava@mail.ru

Received 07.04.2014, accepted 17.05.2014

*The article considers integration processes in modern science as a response to the demands of scientific world in increasing the quality of scientific research about complex and dynamically developing objects. It determined the necessity of originating some special sciences-integrators. The article also describes theoretical foundations of integration, its technology and methods.*

**Keywords:** method, methodology, systemic analysis, integration of labour sciences

## Степень изученности проблем повседневности

### промышленных рабочих г. Иркутска в послевоенный период

А.В. Ермаков

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

alexej.ermakov2015@yandex.ru

Статья поступила 02.05.2014, принята 20.05.2014

*Научный интерес автора направлен на рассмотрение трудов, объектом исследования которых является повседневная жизнь рабочих города Иркутска в послевоенный период. Рассматриваются работы зарубежных и отечественных ученых, поставивших в центр внимания проблемы советской повседневности и социокультурного развития Сибири.*

**Ключевые слова:** историография, история повседневности, послевоенный период, социокультурный аспект общества, рабочий класс, иркутские рабочие.

## The degree of study of everyday life problems of industrial workers in the city of Irkutsk in the postwar period

A.V. Ermakov

Bratsk State University, 40 Makarenko St., Bratsk, Russia

ermakov2015@yandex.ru

Received 02.05.2014, accepted 20.05.2014

*Author's scientific interest is directed towards the study of the sources, having everyday life of workers in the city of Irkutsk during the postwar period as an object of research. Writings of foreign and domestic scientists, in which problems of the Soviet everyday life and social and cultural development of Siberia are the center of attention, have been considered.*

**Keywords:** historiography, history of everyday life, post-war period, social and cultural aspect of society, working class, workers of the city of Irkutsk.

# Техническое творчество рабочих на начальном этапе строительства в районах нового освоения на рубеже 1950-1960-х гг. (на материалах УСЭТР Братскгэсстроя)

Н.Н. Наумова<sup>1 a</sup>, К.А. Перцунина<sup>2 b</sup>

<sup>1</sup>Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

<sup>2</sup>Братский городской объединенный музей истории освоения Ангары, ул. Комсомольская 38, Братск, Россия

<sup>a</sup>[naumova\\_bratsk@mail.ru](mailto:naumova_bratsk@mail.ru)

, <sup>b</sup>[ksu-ha-09@bk.ru](mailto:ksu-ha-09@bk.ru)

Статья поступила 16.04.2014 , принята 22.05.2014

*В статье дан обзор деятельности рабочих и инженерно-технического персонала Управления механизации дорожных работ по усовершенствованию строительно-дорожных механизмов и проведению различных видов механизаторских работ. Техническое творчество работников одного из подразделений Братскгэсстроя трактуется авторами как одна из форм участия в управлении производством. Изобретательство и рационализаторство на рубеже 1950-60-х гг. постепенно приобретали качественно новый характер, становясь явлением не только массовым, но и коллективным.*

**Ключевые слова:** рационализаторское движение, техническое творчество, УСЭТР (Управление строительства экскаваторно-тракторных работ Братскгэсстроя), районы нового освоения.

## Technical creativity of workers at the initial stage of construction in areas of new development between 1950s - 1960s (based on the materials of Administration of Construction of Excavating-and-Tractor works of Bratsk Committee for Construction of Hydro-Power Plant)

N.N. Naumova<sup>1 a</sup>, K.A. Pertsunina<sup>2 b</sup>

<sup>1</sup>Bratsk State University 40, Makarenko St., Bratsk, Russia

<sup>2</sup>Bratsk city joint museum of the history of the Angara development, 38 Komsomolskaya St., Bratsk, Russia

<sup>a</sup>[naumova\\_bratsk@mail.ru](mailto:naumova_bratsk@mail.ru), <sup>b</sup>[ksu-ha-09@bk.ru](mailto:ksu-ha-09@bk.ru)

Received 16.04.2014, accepted 22.05.2014

*The article gives a review of workers' and technicians' activity in Administration of roadwork mechanization on improvement of construction and road mechanisms and carrying out different types of mechanization works. Technical creativity of workers of one of the divisions of Bratsk Committee for Construction of Hydro-Power Plant is treated by the authors as a form of participation in production management. Development of invention and rationalization activity between 1950s-1960sgained gradually a qualitatively new character, becoming not only mass phenomenon, but collective one also.*

**Keywords:** rationalization movement, technical creativity, Administration of Construction of Excavating-and-Tractor works of Bratsk Committee for Construction of Hydro-Power Plant, areas of new development.

Личные подсобные хозяйства крестьян Приангарья в

## послевоенный период

С.В. Ковригина

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

[mit@brstu.ru](mailto:mit@brstu.ru)

Статья получена 14.03.2014 , принята 15.05.2014

*Научный интерес автора статьи направлен на исследование проблем сельского хозяйства региона в послевоенный период. Автор рассматривает специфику и тенденции развития личных подсобных хозяйств крестьян Приангарья.*

**Ключевые слова:** Сибирь, Приангарье, крестьянство, сельское хозяйство, личное подворье, послевоенный период.

## Private subsidiary farming of the peasants, living in the region of the Angara River, in the post-war period

S.V. Kovrigina

Bratsk State University; 40, Makarenko St., Bratsk, Russia

[mit@brstu.ru](mailto:mit@brstu.ru)

Received 14.03.2014, accepted 15.05.2014

*Author's scientific interest is aimed at researching agricultural problems of the region of the Angara River in the post-war period. The author has considered specific nature and development trend of private subsidiary farming of the peasants, living in the region of the Angara River.*

## Подготовка ложа водохранилища Братской ГЭС под затопление первой очереди (1956-1961 гг.)

М.А. Чепель

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

[mashutkachepel@mail.ru](mailto:mashutkachepel@mail.ru)

Статья поступила 19.03.2014 , принята 20.05.2014

*В статье рассматривается деятельность партийных и советских органов, организаций, участвовавших в переселении местных жителей, лесоочистке и санитарной подготовке ложа Братского водохранилища под затопление до отметки 350 метров. Раскрываются проблемы, возникавшие в ходе работ по очистке ложа водохранилища. Приводятся результаты проделанной работы.*

**Ключевые слова:** Братский район, ложа водохранилища Братской ГЭС, отдел подготовки ложа водохранилища Братской ГЭС, переселения населения, компенсационные фонды сельскохозяйственных угодий, лесоочистка.

## Preparing the bed of Bratsk Hydro Power plant reservoir for water-flooding of a first stage (1956 - 1961)

M.A. Chepel

Bratsk State University, 40, Makarenko St., Bratsk, Russia

[mashutkachepel@mail.ru](mailto:mashutkachepel@mail.ru)

Received 19.03.2014 , accepted 20.05.2014

*The article concerns the activity of party and Soviet authorities and organization, participated in relocation of the local people, deforestation and sanitary preparation of the bed of Bratsk Hydro Power Plant reservoir for water-flooding till the mark of 350 meters. The problems being come up during the work for clearing reservoir bed have also been revealed. The results of the work done are given.*

**Key words:** Bratsk region, bed of Bratsk Hydro Power Plant reservoir, department for preparing the bed of Bratsk Hydro Power Plant reservoir, relocation of local people, compensational funds of farmlands, deforestation.

# Организационные формы индивидуально-ориентированного обучения

Т.Г. Макусева

Нижнекамский химико-технологический институт, пр. Строителей 47, Нижнекамск, Россия  
[makuseva2008@yandex.ru](mailto:makuseva2008@yandex.ru)

Статья получена 16.04.2014, принята 21.05.2014

*В статье описаны модели индивидуально-ориентированного обучения, рассмотрены его организационные формы: основные виды лекций, практических занятий, предложена система поддерживающего консультирования.*

**Ключевые слова:** индивидуально-ориентированное обучение, лекции, практические занятия, поддерживающее консультирование.

## Organizational forms of individually-oriented teaching

T.G. Makuseva

Nizhnekamsk Chemistry and Technology Institute, 47 Stroiteley Ave., Nizhnekamsk, Russia  
[makuseva2008@yandex.ru](mailto:makuseva2008@yandex.ru)

Received....., accepted

*The paper describes models of individually-oriented teaching and considers its organizational forms such as main types of lectures and practical trainings. A system of supportive consulting has also been proposed in the article.*

**Keywords:** individually-oriented teaching, lectures, practical trainings, supportive consulting.

## Социопрагматические особенности языковых средств выражения необходимости в английском языке

И.А. Ткаченко<sup>a</sup>, И.П. Жарникова<sup>b</sup>

Братский государственный университет, ул. Макаренко 40, Братск, Россия

<sup>a</sup>[irtline@mail.ru](mailto:irtline@mail.ru)

, <sup>b</sup>[rinafr@rambler.ru](mailto:rinafr@rambler.ru)

Статья поступила....., принята.....

*Статья посвящена анализу социопрагматических особенностей языковых средств выражения необходимости в английском языке. В статье уделяется внимание языковому способу выражения необходимости в различных коммуникативных ситуациях. Многообразные формы смягчения необходимости рассматриваются как категория вежливости.*

**Ключевые слова:** необходимость, коммуникативная стратегия, речевой акт, императив.

## Sociopragmatic features of linguistic means of the category of necessity in the English language

I.A. Tkachenko, I.P. Zharnikova

Bratsk State University, 40 Makarenko St., Bratsk, Russia

<sup>a</sup>[irtline@mail.ru](mailto:irtline@mail.ru), <sup>b</sup>[rinafr@rambler.ru](mailto:rinafr@rambler.ru)

Received....., accepted

*The article presents the analysis of sociopragmatic features of linguistic means of the category of necessity in the English language. The main focus is directed towards the lingual expressions of necessity in different communicative situations. Considerable emphasis is laid on the means of softening regarded as a part of the category of politeness.*

## Педагогическая деятельность как проектирование результатов и основных процессов в образовании

Г.В. Головин

Липецкий педагогический университет, ул. Ленина 42, Липецк, Россия

Rruik@br.ru

Статья 16.04.2014 принята 22.05.2014

*В статье рассматривается проблема организации педагогической деятельности как деятельности по проектированию и созданию специфического образовательного пространства, в котором моделируются условия переориентации прагматических целей подготовки учителей-«предметников» на становление и развитие педагогов-исследователей, педагогов-проектировщиков. В этих условиях будущие педагоги с присущей им индивидуальностью осваивают различные виды деятельности. Главным становится процесс самоопределения человека как его предназначения: определение своего места, своей роли и своего лица.*

**Ключевые слова:** образование, знания, проект, проектирование, педагогическая деятельность.

## Pedagogical activity as projection of results and main processes in education

G.V. Golovin

Lipetsk Pedagogical University, 42 Lenin St., Lipetsk, Russia

Email???

Received....., accepted.....

*The article deals with the problem of organization of pedagogical activity as an activity on projecting and creating specific educational space, in which conditions of refocusing pragmatic purposes of subject teachers' training on the development of teachers-researchers or teachers-projectors have been modelled. Having individuality, future teachers master in various activities in such conditions. The process of self-determination of a person, i.e. determination of the position, role and face, becomes the main one.*